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Nekünk, tudósoknak sokkal többet kellene tennünk a tudomány népszerűsítéséért 

Kétnapos, bicentenáriumi konferenciát rendez az Amerikai Magyar Akadémikusok Társasága (AMAT) az MTA 199., jubileumi 

közgyűlése utáni napokban. A rangos rendezvényre négy Nobel-díjas és egy Abel-díjas kutató érkezik, és rajtuk kívül több neves 

külhoni akadémikus is tart majd előadást. Minderről az egyik szervezővel, Módy Istvánnal, a Los Angeles-i Kaliforniai Egyetem 

(UCLA) neurobiológusával, az AMAT alelnökével beszélgettünk, kitérve a tudomány határokon inneni és túli helyzetére is. […] 

Az Amerikai Magyar Akadémikusok Társasága és a külső tagság bicentenáriumi tudományos konferenciáját 2025. május 8-9-én 

tartják az MTA székházában… Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

 

Helyzetkép: Magyar színházak Ausztriában 

Bécsben idén már nyolcadik éve működik a Svung, 2024 októberében pedig megalakult Grazer Ungarisches Theater társulata is. A 

színházi világnapon ismét egy nyílt próbára invitálja a Svung – Bécsi magyar színház a közönségét. Pénteken, március 28-án este 

adtak lehetőséget arra, hogy a kulisszák mögé is bepillanthassanak az érdeklődők. Bár a „Fondü“ című darab bemutatója csak május 

végén lesz. [...] Ahogy azt Pohl Balázs, a társulat művészeti vezetője elárulta, ebből gyakorlatilag szeretnének rendszert csinálni, 

vagyis minden készülő darabba bele lehet majd kóstolni már a próbák során. [...] Ha már színházi világnap, és Ausztria, akkor azt 

az örvendetes hírt is meg kell újra említenünk, hogy Grazban is van már magyar színházi társulat… Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

 

Két nemzetiségi gazdasági programot erősítettek meg 

A kormány múlt heti ülésén két gazdasági projektet, a gazdaságfejlesztési, valamint a magyar nemzeti közösség 2025–2028-as 

időszakra szóló programját is megerősítette, vagyis besorolta a 2025–2028-as időszak nemzeti fejlesztési programtervébe. […] A 

két intézkedés több terület összefüggő egészére terjed ki, amellyel a kormány leginkább a kétnyelvű térség gazdasági fejlődését 

szeretné elősegíteni, támogatni… Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

A magyar nemzeti és kulturális kapcsolatok erősítése és bővítése 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség Tanácsa és a Vas Vármegyei Közgyűlés 1987 óta szoros együttműködést 

ápol a Szlovéniában élő muravidéki magyarság kulturális tevékenységének támogatása érdekében. Közösen vállalt feladataikat 

minden évben egy együttműködési megállapodásban rögzítik. Erre ünnepélyes keretek között Szombathelyen, a Vármegyeháza 

elnöki tárgyalójában került sor… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

Podcast: A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete Lendván tartotta meg éves közgyűlését 

A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete Lendván a Placcon tartotta meg éves közgyűlését, melyen beszámoltak a 2024-es évről, 

illetve bemutatták a tervet a 2025/2026-os tanévre, amely hasonló programokat tartalmaz, mint az előző években. A radamosi 

Lehetőségek Házában elindultak a foglalkozások. A tavalyi évben a Bethlen Gábor Alap és a magyar Belügyminisztérium 

biztosította a források java részét, melyek 103.000 eurót tettek ki, a kiadások 100.000 euró körül alakultak – számolt be Gróf 

Annamária, a Muravidéki Pedagógusok Egyesületének szaktanácsadója és ügyviteli titkára. A Magyarországról érkező anyagi 

források forintban vannak meghatározva, így az árfolyam jelentősen befolyásolja a végső összeget. […] A Magyarul a Muravidéken 

ösztöndíj a tavalyi évben 24.000 euró összértékben került kiosztásra. Az ösztöndíjat 77-en pályázták meg – az előző évben 88-an  

akik közül mindenki támogatásban részesült… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Podcast: Tanár-diák csereprogram kialakítására ad lehetőséget az aláírt együttműködési megállapodás 

Együttműködési megállapodást írt alá a Soproni Egyetem Benedek Elek Pedagógiai Kara, a Lendvai Kétnyelvű Középiskola, a 

muravidéki kétnyelvű oktatási-nevelési intézmények és a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség képviselője. […] 

A Muravidéki Magyar Rádióban Szőke Kristina összeállításában hangzanak el a részletek… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 

2025. április 3. 
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https://mta200.hu/mta200/nekunk-tudosoknak-sokkal-tobbet-kellene-tennunk-a-tudomany-nepszerusiteseert-106497
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3298895/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3298895/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3288317/
https://nepujsag.net/nemzetiseg/17776-két-nemzetiségi-gazdasági-programot-erősítettek-meg.html
https://mmr.rtvslo.si/cikk/hirek/terepjaro/a-magyar-nemzeti-es-kulturalis-kapcsolatok-erositese-es-bovitese/741527
https://nepujsag.net/nemzetiseg/17779-pedagógusok-egyesülete-továbbra-is-lendületesen.html
https://mmr.rtvslo.si/cikk/hirek/terepjaro/megannyi-kepzesi-lehetoseg/740652
https://mmr.rtvslo.si/cikk/hirek/terepjaro/csereprogram-tapasztalatszerzes/741308


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

 

HORVÁTORSZÁG 

 

Podcast: Feszült helyzet alakult ki a Lendvai Kultúregyesületek Községi Szövetsége és Lendva Község között 

A bonyodalom előzménye, hogy a Szlovén Számvevőszék szabálytalannak ítélte meg a szövetség közvetlen, községi 

költségvetésből történő támogatását, ami miatt Lendva Község megszüntette az eddigi finanszírozási formát. Új támogatási 

megoldás viszont még nem született. […] A Lendvai Kultúregyesületek Községi Szövetsége éves közgyűlésén Vaupotič Göncz 

Elvira, a szövetség elnöke számolt be a tavalyi évről, emellett elfogadásra került az idei költségvetési és programterv. Az anyagi 

bizonytalanság ellenére a KKSz folytatja tevékenységét… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Tárlat: Fotográfia, mely gondolkodásra késztet 

A Lendvai Galéria-Múzeumban március 28-án megnyílt a 11. Pannonia Reflections Fotóművészeti Szalon kiállítása. A zsűri idén a 

világ minden tájáról beküldött mintegy hétezer fotóból választotta ki a legjobbakat. A Pannonia Reflections nemzetközi fotókiállítás 

a Nemzetközi Fotóművészeti Szövetség, a Szlovén Fotográfiai Szövetség és az Amerikai Fotográfiai Szövetség támogatásával 

valósult meg, és a térség egyik legkomolyabb szakmai szemléje. Idén szabad téma – színes, szabad téma – fekete-fehér, fények és 

árnyékok, életmód és víz kategóriákban lehetett pályázni… Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

 

Harmincéves a zágrábi Hungarológia Tanszék 

A Zágrábi Egyetem Hungarológia Tanszéke március 20-án ünnepelte fennállásának 30. évfordulóját a Zágrábi Egyetem 

Bölcsészettudományi Karának az épületében. Az ünnepségen köszöntők és előadások hangzottak el. […] A zágrábi egyetem 

bölcsészettudományi karán az 1994-95-ös tanévben iratkozhattak be az első diákok a hungarológia szakra. […] Az ünnepi programot 

követően a szervezők két szakmai programmal is készültek. A Fordulóponton: hungarológiák a régióban címet viselő 

panelbeszélgetés résztvevői a térségünkben működő, magyar nyelvet oktató felsőoktatási intézmények képviselői ‒ az MTA külső 

köztestületének tagjai ‒ voltak: Andrić Edit az újvidéki, Marko Čudić a belgrádi, Lehocki-Samardžić Anna az eszéki és Rudaš Jutka 

a maribori egyetemről. […] A program a Magyar irodalom fordításainkban című kötet bemutatójával és a hungarológiai 

fordítóműhely tagjaival folytatott beszélgetéssel folytatódott. A fordítóműhely alapítója, Ćurković-Major Franciska, szintén az 

MTA köztestületének külső tagja beszámolt a műhely kezdeteiről… Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Újbezdánban közgyűlést tartottak a tűzoltók, Zágrábban az Ady Kör 

A zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkört 1932-ben alapították Zágrábban élő magyarok, valamint a fővárosban tanuló vajdasági és 

horvátországi magyar egyetemisták. Az egyesület a 60-as és a 70-es években élte fénykorát, amikor évente ötven egyetemi hallgató 

is érkezett a horvát fővárosba. Ezeknek az egyetemistáknak második otthona volt az egyesület, amelynek legfőbb feladata a magyar 

kultúra és hagyományok ápolása volt. […] A Kör kerek évfordulós és legrégibb tagjai díszoklevélben részesültek… Forrás: 

Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Bach mindenkinek és Wass Albert-est 

A Horvátországi Református Keresztyén Kálvini Egyház szervezésében szombaton Wass Albert-estre került sor Kopácson, valamint 

a Bach mindenkinek fesztiválhoz csatlakozva a vasárnapi istentiszteleteken Bach-műveket énekeltek. […] Rékasi Károly műsora 

Wass Albertről szólt „Szerelmem, Erdély” címmel. A színművész az ismert író és költő teljes életútját az abban levő magaslatokkal 

és mélypontokkal mutatta be… Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Videó: Magyarok által állított kőkereszteket újít fel Magyarország eszéki főkonzulátusa 

A Belovár-Bilogora megyei Lasovac településen 80 évig hevertek egy kőkereszt darabjai a földben, melyeket egy sövénykerítés 

gyökérzete őrzött meg az utókornak. Az egykor magyarok által állított feszületet Magyarország eszéki főkonzulátusa támogatásával 

tavaly emelték ki, jelenleg a felújítása zajlik és a tervek szerint hamarosan visszaállítják eredeti helyére, hogy hirdesse, egykor itt is 

éltek magyarok… Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

Rendkívüli intézkedéseket hagyott jóvá a kormány a medveállományra vonatkozóan 

Szlovákia számos járásában rendkívüli helyzetet hirdetnek, valamint bővítik a barnamedvék kilövésére adható potenciális 

engedélykeretet – erről hozott döntést a kormány szerdai pozsonyi ülésén. […] A Környezetvédelmi Minisztérium döntéshozói csak 

medvéket akarnak gyilkolni, ahelyett, hogy megfogadnák a szakértők tanácsait és megfelelő megelőző intézkedéseket hoznának - 

állítja a Greenpeace szlovákiai leágazásának szóvivője, Miroslava Ábelová… Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

https://mmr.rtvslo.si/podcastok/aktulis/173250433/175115918
https://nepujsag.net/kultura/17694-az-anyagi-gondok-ellenére-kitartanak.html
https://nepujsag.net/kultura/17787-fotográfia,-mely-gondolkodásra-késztet.html
https://kepesujsag.com/harminceves-a-zagrabi-hungarologia-tanszek/
https://kepesujsag.com/ujbezdanban-kozgyulest-tartottak-a-tuzoltok-zagrabban-az-ady-kor/
https://kepesujsag.com/bach-mindenkinek-es-wass-albert-est/
https://kepesujsag.com/magyarok-altal-allitott-kokereszteket-ujit-fel-magyarorszag-eszeki-fokonzulatusa-2/
https://felvidek.ma/2025/04/02/rendkivuli-intezkedeseket-hagyott-jova-a-kormany-a-medveallomanyra-vonatkozoan/
https://parameter.sk/1225763/a-tudosok-tanacsainak-megfogadasa-helyett-csak-medveket-akarnak-gyilkolni-allitja-a-szlovak-illetekesekrol-a-greenpeace/


       

SZERBIA/VAJDASÁG 

A komáromi színházigazgató pozíciójában soha senki ne várjon dicséretet – Gál Tamással beszélgettünk 

Gál Tamás május végén újabb, immár a második ötéves ciklusát kezdheti meg a Komáromi Jókai Színház igazgatójaként. A 

dióhéjban való visszatekintés mellett arról is beszélgettünk vele, hogy hogyan látja a színház finanszírozását, mennyire érték el 

ebben a plafont és a lehetőségeik határát. Többek között a politikához való viszonyulásról, a személyét ért kritikákról és az igazgatói 

„filozófiájáról” is kérdeztük. […] Természetesen voltak olyan darabjaink, amiket szakmailag én sem tartottam megfelelőnek. Ha 

már nem leszek igazgató, akkor majd bátran beszélek erről. De ezzel szemben voltak olyan előadások, amire mai napig büszke 

vagyok. […] Mennyire adnak helyet továbbra is a politikai állásfoglalásoknak a színpadon, ha ez beleillik az adott darab 

„áramlásába”? Ez a színház velejárója, s amelyik nem figyel a körülötte zajló történésekre, az nem igazi színház. […] Visszatérve 

a Hizsnyan-kritikára: 80 évre azt mondani, hogy abban minden rossz volt, ahhoz azért nagy bátorság kell… Forrás: Ujszo.com: 

teljes cikk > 

A kritikus epilógja 

Több mint négy évtizeddel ezelőtt azért kezdtem el komolyabban foglalkozni a színházzal, és kritikákat, tanulmányokat írni, mert 

elszomorított, hogy a „mi színházunk”, az akkor két társulattal egy igazgatóság alatt működő Magyar Területi Színház milyen 

színvonalon működött, mennyire hiányzott a saját esztétika, stílus kialakításának még az igénye is. Illetve, ha ilyesmi véletlenül 

fölbukkant, hatalmi szóval vetettek véget neki. „No majd most!” – mondtuk a rendszerváltáskor, és reménykedtünk. […] Számunkra 

a leginspirálóbb, legközelebbi példákat a romániai magyar színházak jelenthetik. […] 2025-ben lejárt az igazgató mandátuma. A 

fönntartó új pályázatot írt ki, melyre hárman jelentkeztek. […] A „sikertelen” pályázatnak volt egy, Székely Gábortól választott 

mottója is: „Az igazi jó színház mindig morális intézmény volt: ez tette egyben politikai tényezővé is. A színház dolga az, hogy a 

társadalom számára, amelyben él, ideákat és eszményeket teremtsen, s különösen tegye ezt akkor, amikor a színházat körülvevő 

világ éppen ezeknek az ideáknak és eszményeknek kiveszéséről tanúskodik, s egész életünk egyre inkább a kompromisszumok 

elfogadásáról szól… Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Válaszd az anyanyelvű oktatást – figyelmeztet a Rákóczi Szövetség iskolaválasztási kampánya 

Az idén is az anyanyelvi tanulás fontosságára, ezzel együtt a magyar identitás és kultúra megőrzésére hívja fel a figyelmet a Rákóczi 

Szövetség. A több mint két évtizede működő Magyar Iskolaválasztási Program elsődleges megszólítottjai azok a Kárpát-

medencében élő magyar nemzetiségű szülők, akik tavasszal íratják általános iskolába végzős óvodás gyermeküket. A szervezet a 

többi között közösségimédia-kampánnyal, látványos kommunikációs aktivitásokkal és rendezvényekkel igyekszik rávilágítani a 

magyar nyelvű oktatás előnyeire… Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

A szerb elnök ma folytatja a kormányalakítási tárgyalásokat 

Aleksandar Vučić szerb elnök szerdán kezdte meg az egyeztetést azokkal a pártokkal és pártszövetségekkel, amelyek a 2023. 

december 17-i előrehozott parlamenti választáson átlépték a parlamentbe jutási küszöböt. Az egyeztetések végeztével pedig felkéri 

a legesélyesebb párt kormányfőjelöltjét a kabinet megalakítására. […] A Vajdasági Magyar Szövetség nem retten meg az esetleges 

előrehozott szerbiai parlamenti választásoktól, ám jobb lenne, ha a parlament választana új kormányt április 18-ig - jelentette ki 

Pásztor Bálint, VMSZ elnöke szerdán Belgrádban, a kormányalakítási tárgyalást követő sajtótájékoztatón. […] A parlamenti 

ellenzéki pártok egy része már korábban úgy nyilatkozott, hogy nem tesz eleget az elnök meghívásának… Forrás: Magyarszo.rs: 

teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Közeleg a minisztérium által kiszabott határidő az egyetemeknek 

A 114 állami felsőoktatási intézmény közül 37 működik, ami 33 százalék. Ha a tanítás nem kezdődik el a többiben április 17-éig, 

nem lehet majd bepótolni az elmulasztottakat – közölte csütörtökön Aleksandar Jović oktatási államtitkár. Szerinte minden további 

halogatás oda fog vezetni, hogy már nem csak ez az egyetemi év veszik kárba, hanem veszélybe kerülhet a következő év is. […] A 

Belgrádi Egyetem kibővített rektori testülete közleményében úgy ítélte meg, hogy félelmet, szorongást és felháborodást keltett a 

Niši Egyetem Bölcsészettudományi Karának dékánja elleni támadás, ugyanis nyilvános helyen, számos polgár szeme láttára történt. 

[…] Szerdán délelőtt, valamivel fél tíz után az újvidéki diákkampuszból elindult a szerbiai egyetemek hallgatóiból álló, 80 fős 

csoport Újvidékről Strasbourg felé. […] A lényeg még mindig hiányzik a vasúti projekt dokumentációi közül… Forrás: Szmsz.press: 

teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > 

 

https://ujszo.com/kultura/a-komaromi-szinhazigazgato-poziciojaban-soha-senki-ne-varjon-dicseretet-gal-tamassal
https://ujszo.com/szalon/a-kritikus-epilogja
https://felvidek.ma/2025/04/03/valaszd-az-anyanyelvu-oktatast-figyelmeztet-a-rakoczi-szovetseg-iskolavalasztasi-kampanya/
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/35327/A-szerb-elnok-ma-folytatja-a-kormanyalakitasi-targyalasokat.html
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/35324/Pasztor-Balint-A-VMSZ-nem-retten-meg-a-valasztasoktol-de-jobb-lenne-ha-a-parlament-valasztana-uj-kormanyt.html
https://www.rtv.rs/hu/politika/megkezdődtek-a-kormányalakítási-tárgyalások-(videó)_1618174.html
https://szmsz.press/2025/04/03/kozeleg-a-miniszterium-altal-kiszabott-hatarido-az-egyetemeknek/
https://www.magyarszo.rs/kozelet/belfold/a.325465/Kessel-a-tanugyre
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/35328/Elindultak-a-tiltakozo-szerbiai-egyetemistak-Strasbourg-ba.html
https://www.rtv.rs/hu/társadalom/öt-hónapja-történt-az-újvidéki-tragédia_1617889.html
https://szmsz.press/2025/04/03/a-lenyeg-meg-mindig-hianyzik-a-vasuti-projekt-dokumentacioi-kozul/


       

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

 

Videó 28. alkalommal tartották meg a Podolszki-napot Bácsfeketehegyen 

Podolszki emléknap olyan színes, amilyen sokrétű alkotó volt Podolszki József, a mindössze negyven évesen, 1986-ban elhunyt 

költő. A Podolszkira jellemző könnyedséget, játékosságot az idén a Szalai Attila karikatúráiból nyílt kiállítás idézte meg, a költő 

szívügyét, a délszláv irodalmi közegben ellenálló, de kapcsolatok kialakítására képes magyar irodalmi tér kiépítését pedig az idén 

90 éves Híd fiatal szerkesztői képviselik. […] Sági Varga Kinga, a Híd főszerkesztője: Most azért kell harcolnunk, hogy az a 

folyamatosság, ami korábban jellemezte a Hidat, ez visszaálljon. Hogyha ez a folyamatosság visszaáll, akkor hiszem azt, hogy be 

tudja tölteni azt a funkcióját, hogy a kortárs és az aktuális irodalmi, művészeti és társadalomtudományi kérdésekről metszetet tud 

adni, az aktualitásokat… Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Ösztöndíjszerződéseket adtak át vajdasági magyar hallgatóknak 

Harminc vajdasági magyar hallgató – köztük fogorvos- és orvostan-, valamint közgazdászhallgatók – vehették át 

ösztöndíjszerződéseiket szerdán Szabadkán, a Szekeres László Alapítvány dísztermében… Forrás: Vajma.info: teljes cikk > 

Előadás: „Nem szokványos Rómeó és Júlia” 

A temerini Jáccunk Trupp nagyot álmodott ebben az évadban. A Rómeó és Júlia feldolgozását vitték színre, eredeti dalokkal, és egy 

átdolgozott szöveggel, amelyet Gusztony Endre, és Gregus Lilla, az Újvidéki Művészeti Akadémia negyedéves színészhallgatói 

alkottak, tanáruk, László Sándor kérésére, aki egyben a darab rendezője is volt… Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Beszélgetés: A homokrajzban a múlt és a jelen találkozik 

Talán nincs is olyan gyerek, aki ne rajzolgatott volna még a homokba, miközben a folyóparton ülve várakozott. Ha pedig művészetté 

emeljük, akkor még ennél is többet adhat. A zentai és a magyarkanizsai közönség számára a Kerek egy ég alatt... zenés színházi 

produkcióból lehet ismerős Sz. Nagy Mari bábszínész és homokrajzos neve, akit a homokrajzok mesébe illő világáról kérdeztünk. 

[…] Az előadásban együtt hatott a zene és a homokrajz. Itt minden szakrális, semmi sem profán, a népzene, a mese, a szakrális jelek 

egyaránt. Ha mindezt összefűzzük, annak számunkra is nagyon nagy ereje van… Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Bálint Német Bence Lámpa című filmje érdemelte ki az Országos Középiskolai Filmszemle első díját 

A gombosi Bálint Német Bence, a szabadkai Kosztolányi Dezső Tehetséggondozó Gimnázium színház- és audiovizuális művészet 

szakának harmadik osztályos tanulója Lámpa című filmje nyerte az Országos Középiskolai Filmszemlét, amelyet hétvégén 

rendeztek meg a budapesti Káldor Miklós Kollégiumban. A pályamű egy idős házaspár életébe nyújt betekintést. A díjazott 

alkotásokat 53 pályaműből választotta ki a zsűri, melynek tagjai Kardos Sándor operatőr, Reisz Gábor filmrendező, Réz András 

filmesztéta és Szederkényi Olga dokumentumfilmes voltak, és a fesztivál során elemezték is a filmeket. […] A többszörösen díjazott 

alkotó, Bálint Német Bence fiatal kora ellenére már több mint tíz kisfilmet készített. [...] Egyedül találja ki, írja, forgatja és vágja 

kisfilmjeit… Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Készül Rejtő Jenő egyik legnépszerűbb művének egész estés animációs filmváltozata 

Az idén ünnepeljük Rejtő Jenő (írói álnevei: P. Howard, Gibson Lavery) születésének 120. évfordulóját. Ebből az alkalomból 

Varsányi Ferenc, nemzetközi hírnévnek örvendő magyar filmes javában készíti Rejtő Piszkos Fred, a kapitány című klasszikusának 

egész estés animációs filmváltozatát. […] Rejtő alkotásaiból több játékfilm és tévéjáték is készült, de ezek közül szinte az egyik 

sem tudta visszaadni a regények eredeti hangulatát… Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

 

Hivatalosan is elindult az Ukraine2EU program Ukrajnában az EU-csatlakozás támogatására 

Április 1-jén hivatalosan is elindult Ukrajnában az Ukraine2EU program, amely Ukrajnát támogatja az európai uniós csatlakozás 

felé vezető úton. […] A program hivatalos indulásáról szólt az „Ukrajna csatlakozása az EU-hoz: A választás megtörtént, idő 

kérdése” elnevezésű konferencia, amelyen Ukrajna, az EU, Litvánia és Dánia képviselői vettek részt… Forrás: Karpatin.ua: teljes 

cikk >  

Április 8-án nyitják meg a Nagypalád–Nagyhódos határátkelőt 

Ungváron munkamegbeszélésre került sor, amelyen részt vett Ilja Nyizsnyikov, a Kárpátaljai Vámhivatal vezetője és Bacskai József, 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusának főkonzulja. Tárgyaltak a két intézmény közötti további együttműködés aktuális 

kérdéseiről, valamint a magyar–ukrán határvonalon lévő határátkelők fejlesztéséről.  Elsősorban a Nagypalád–Nagyhódos 

nemzetközi határátkelő megnyitásáról volt… Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

https://www.rtv.rs/hu/kultúra/28.-alkalommal-tartották-meg-a-podolszki-napot-bácsfeketehegyen_1617581.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30524/Szabadka-Osztondijszerzodeseket-adtak-at-vajdasagi-magyar-hallgatoknak.html
https://www.rtv.rs/hu/vajdaság/nem-szokványos-rómeó-és-júlia_1617731.html
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.325496/A-mulandosag-muveszete
https://www.magyarszo.rs/kultura/film/a.325056/Celom-hogy-elgondolkoztassam-a-nezoket
https://www.magyarszo.rs/kultura/film/a.325501/Piszkos-Fred-rajzfilmen
https://life.karpat.in.ua/?p=237620&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=237620&lang=hu
https://karpataljalap.net/2025/04/03/aprilis-8-nyitjak-meg-nagypalad-nagyhodos-hataratkelot


       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

Új program a Beregszászi Horváth Anna Gimnáziumban 

A háború okozta elvándorlás következtében Kárpátalja oktatási intézményei egyre nagyobb kihívásokkal néznek szembe a csökkenő 

diáklétszám miatt. Nincs ez másképp a Beregszászi Horváth Anna Gimnázium esetében sem, ahol a 2025/2026-os tanévtől új 

délutáni foglalkozásokat indítanak, hogy vonzóbbá tegyék az iskolát a szülők és a gyermekek számára. Az új programról Tóth Edit, 

az intézmény igazgatónője számolt be lapunknak. […] „A nyelvek terén elsősorban a beszédkészség fejlesztésére helyezzük a 

hangsúlyt. Az ukrán nyelv esetében az iskolai tananyag sokszor feltételezi, hogy a gyerekek már bizonyos szintű nyelvtudással 

rendelkeznek, ami sajnos nem mindig igaz… Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk >  

 

Románia 23 megyéjében a nyugdíjasok száma meghaladja az aktív munkavállalókét 

Romániában egyre több megyében borul fel a dolgozók és nyugdíjasok közötti egyensúly: 23 megyében már többen élnek 

nyugdíjból, mint munkából. Ehhez az egyensúlyvesztéshez hozzájárul az is, hogy az ellátások összege gyors ütemben nő, és egyre 

nagyobb terhet ró az államkasszára. A legsúlyosabb arányokat a déli és keleti megyékben találjuk. A Szabad Európa portál az 

Országos Statisztikai Intézet legfrissebb jelentései alapján feltérképezte, hogy mi a helyzet a romániai nyugdíjasokkal. […] 

Romániában 2024 végén közel ötmillió állami nyugdíjas élt, miközben az ország munkavállalóinak száma elérte a 6,1 milliót. Első 

pillantásra ez még kiegyensúlyozottnak tűnhet, de a megyei bontás súlyos egyenlőtlenségeket mutat… Forrás: Transtelex.ro: teljes 

cikk > 

A teljesítményalapú bérezés az oktatási rendszer egyik legnagyobb dilemmája  

A tanárokat évente fogják értékelni egy online platformon a diákjaik teljesítménye, valamint a kollégák és az iskolaigazgatók 

visszajelzései alapján – jelentette ki Marcel Ciolacu miniszterelnök. Meglátása szerint a tanárok fizetése az oktatási teljesítményhez 

kell igazodjon, ami a miniszterelnök vélekedése szerint a társadalom egyöntetű elvárása. […] Molnár Zoltán, a Tanügyi Szabad 

Szakszervezet Maros megyei elnöke szerint is az volna a normális, ha mindenhol teljesítményalapon fizetnének. De kérdés, hogy 

melyek lesznek azok a kritériumok és azok a mutatók, amelyek ezt a teljesítményt valósan fel tudják mérni az oktatásban. „Mi 

nehezebb: egy jó iskolából tíz diákot elvinni tantárgyversenyre, vagy egy hátrányos helyzetű iskolában ötven hátrányos helyzetű 

diákot tanítani? […] Egyébként Romániában van egy úgynevezett érdemfokozat, amelyet megyeszinten a tanügyben dolgozó 

alkalmazottak 16 százaléka kaphat meg… Forrás: Szekelyhon.ro: teljes cikk >  

Politikum: Csoma Botond a parlament elé vitte a kolozsvári magyarverés ügyét 

Néhány napja Kolozsváron egy magyar fiatalt súlyosan bántalmazott az Universitatea szurkolótáborának néhány tagja egyszerűen 

azért, mert magyarul beszélt. […] Az RMDSZ elnöke tűrhetetlennek nevezte a támadást. Kelemen Hunor határozottan példa 

statuálásra kéri, hogy büntesse meg azokat az ultrákat, akik magyar fiatalokat bántalmaztak. A szövetségi elnök azt is írta: nem 

hajlandó elfogadni azt az érvelést, hogy ezek csupán elszigetelt esetek… Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes 

cikk > 

Elektronikus iktató és digitalizált archívum a BBTE-nél  

Az országos helyreállítási terv keretéből finanszírozott 11 millió lejes uniós programot futtat a Babeş-Bolyai Tudományegyetem – 

jelentették be csütörtökön a kolozsvári felsőoktatási intézmény és egy kolozsvári magáncég képviselői. Elhangzott: a pénzből az 

egyetem digitalizálja az archívumait és elektronikus iktatót vezet be, így az intézményhez érkező és onnan kikerülő 

dokumentumokat online informatikai rendszer kezeli majd. […] A fejlesztést követően sokkal hatékonyabb lesz az ügyintézés, 

ugyanakkor a kérvények megoldási folyamatát is követni és ellenőrözni lehet – jegyezte meg Adrian Petruşel, a BBTE ideiglenes 

rektora… Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Az Arany-portán ismertette Nacsa Lőrinc az Erősödő Kárpát-medence Programot 

Péntektől elindul a budapesti Nemzetpolitikai Államtitkárság új pályázati kiírása civil szervezetek és egyházak számára a 

szülőföldön való boldogulás, a magyar identitás megőrzése és a magyar közösség erősödése érdekében – jelentette be a 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár szerdán délután Nagyszalontán. […] Pályázhat a 2022. december 31. előtt bejegyzett 

szlovákiai, romániai, szerbiai, horvátországi, szlovéniai, illetve ukrajnai székhelyű civil és nonprofit szervezet, egyházi jogi személy 

és annak hitéleti, nevelési-oktatási, gyermekjóléti, kulturális vagy szociális tevékenységet ellátó intézménye… Forrás: 

Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

 

 

https://karpataljalap.net/2025/04/03/uj-program-beregszaszi-horvath-anna-gimnaziumban-szakkorok-matematikai-nyelvi-es-kezmuves-fejlodesert
https://transtelex.ro/penzcsinalok/2025/04/01/romania-23-megye-nyugdijasok-szama-nagyobb-aktiv-munkavallalok
https://transtelex.ro/penzcsinalok/2025/04/01/romania-23-megye-nyugdijasok-szama-nagyobb-aktiv-munkavallalok
https://szekelyhon.ro/aktualis/a-teljesitmenyalapu-berezes-az-oktatasi-rendszer-egyik-legnagyobb-dilemmaja
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/csoma-botond-a-belugyminiszterhez-buntessek-meg-a-magyar-fiatalt-bantalmazo-kolozsvari-futballhuliganokat
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/04/02/elfogadhatatlan-hogy-magyar-fiatalokat-vertek-meg-u-drukkerek/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/csoma-botond-a-belugyminiszterhez-buntessek-meg-a-magyar-fiatalt-bantalmazo-kolozsvari-futballhuliganokat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/csoma-botond-a-belugyminiszterhez-buntessek-meg-a-magyar-fiatalt-bantalmazo-kolozsvari-futballhuliganokat
https://szabadsag.ro/article/elektronikus-iktato-es-digitalizalt-archivum-bbte-nel
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-arany-portan-ismertette-nacsa-lorinc-az-erosodo-karpat-medence-programot


       

Kötet: Ellopott gyermekkor 

Kis felnőttek, koraérett gyerekek – egy a közös bennük: szüleik ellopták a gyerekkorukat. Ők a parentifikáltak, azaz a szülősített 

gyerekek. Bibók Bea pszichológus az Ellopott gyermekkor című nagysikerű könyvében a parentifikáció jelenségét vizsgálja, 

valamint azt, hogy az érintett gyerekek felnőttként milyen problémákkal szembesülnek, milyenné válnak, amikor nagyok lesznek. 

Az írónő könyve 2024-ben látott napvilágot, az utóbbi időszakban pedig Erdély-szerte könyvbemutatók keretében beszélt a 

jelenségről. […] Felnőttként hiperérzékenyek, mivel gyerekként megtanulták, hogy minden neszre jobb odafigyelni. Érzékennyé 

válnak a hangokra, a szagokra, de a fényekre is.” Sokan felnőttként sem tudatosítják magukban, hogy gyerekkori traumáik miatt  

váltak „túlérzékennyé… Forrás: Liget.ro: teljes cikk > 

Forráshiánnyal küzd Románia legrégebbi múzeuma 

Forráshiány miatt bezárja két kisebb egységét a nagyszebeni Brukenthal-múzeum, miután nem kapott elegendő támogatást a román 

kulturális minisztériumtól – közölte szerdán Chituţă, a múzeum megbízott vezetője. […] Úgy fogalmazott: a szaktárca által kiutalt 

összeg még a működést sem fedezi, és „sértés” a Brukenthal-múzeumra nézve, mely kiadásainak húsz százalékát maga teremti elő. 

Közölte: ha Bukarest nem növeli a támogatást, mostani megbízatásának áprilisi lejártával nem vállalja tovább a múzeum vezetését… 

Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Magyar–német viszony Erdélyben Iohannis után: Nyitott a közeledésre a romániai németek elnöke 

Bár a romániai németek első embere fenntartja korábban hangoztatott elutasító álláspontját több „magyar ügyben” is, nyitott a 

közeledésre, hisz abban, hogy javulhat – az amúgy általa eleve jónak ítélt – erdélyi magyar–német viszony. Paul Jürgen Porrt a 

német kisebbség sajátos problémáiról, a német állam támogatásáról is faggattuk. […] A romániai német kisebbség egyáltalán nem 

volt pozitívan diszkriminálva Iohannis elnöksége alatt, amit megértettünk és nem is volt ilyen irányú elvárásunk. Akár segített, akár 

nem Klaus Iohannis államelnöki szerepe a romániai német közösségnek, a számbeli apadás rohamosan folytatódott: a 2021-es 

népszámlálási adatok szerint egy évtized alatt 36 ezerről 23 ezerre csökkent a magukat németnek vallók száma. […] Ami a Minority 

SafePacket illeti, úgy hiszem, a kisebbségpolitika állampolitikai probléma és nem európai szintű ügy… Forrás: Kronikaonline.ro: 

teljes cikk > 

Podcast: Önkéntességi olimpiát hirdet a BBTE 

A BBTE Szociológia és Szociálismunkás-képző Kara idén is meghirdeti az Önkéntességi Olimpiát. Ez XI-XII-es diákoknak szól, a 

résztvevőknek román, magyar vagy valamelyik világnyelven megírt esszében kell leírniuk valamely iskolai önkéntességi akcióval 

kapcsolatos élményeiket, tapasztalataikat. […] „Fontos számunkra, hogy értékeljük az önkéntes munkát és várjuk a karunkra azokat 

a diákokat, akik ezt a tevékenységet szakmai szinten szeretnék majd gyakorolni” – nyilatkozta a Kolozsvári Rádiónak adott 

interjújában a BBTE Magyar Szociológiai és Szociális Munka Intézetének az igazgatója, László Éva egyetemi adjunktus… Forrás: 

Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Podcast: Az Erdélyi Múzeum Egyesület munkája 2025 évfordulói jegyében 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület a rendszerváltást követő újjáalakulása után harmincötödik alkalommal tartotta meg évi közgyűlését 

az elmúlt hétvégén. Az esemény fontosságát növelte az is, hogy 2025-ben ünnepeljük a Magyar Tudományos Akadémia 

létrehozásának kétszázadik évfordulóját. […] Both Noémi Zsuzsanna történész, muzeológus A székely faluközösség nótáriusa. 

Imreh István (1919–2003) élete és munkássága című kötete nyerte el idén az Erdélyi Múzeum Egyesület által odaítélt Gróf Mikó 

Imre tudományos díjat. […] A sepsiszentkirályi születésű és 10 éves korától Bodokon nevelkedett, de tevékenységét Kolozsváron 

kifejtő történésznek, szociológusnak, egyetemi tanárnak emléket állító fiatal történész is nyilatkozott a Kolozsvári Rádiónak… 

Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Mennie kellett a Kakasos templomból a túlköltekező lelkésznek  

Áprilistól a mezőségi szórványban folytatja lelkészi szolgálatát Ballai Zoltán, miután a Kolozsvár Felsővárosi Református 

Egyházközség presbitériuma megvonta tőle a bizalmat. A Kakasos templom presbitériuma azt követően szólította fel távozásra, 

hogy a lelkész 600 ezer eurót költött az egyházközség vagyonából lelkészi lakása felújítására. […] Mostani megkeresésünkkor a 

főgondnok ismét annak a nyomatékosításával kezdte válaszát, hogy úgy foglalkozzunk a témával, hogy a gyülekezetet ne 

bélyegezzük meg… Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

József Attila Szabad-ötletek jegyzéke című naplójából készül egyéni előadás Sepsiszentgyörgyön 

Pignitzky Gellért, a sepsiszentgyörgyi Tamási Áron Színház színművésze újabb egyéni előadást mutat be, amely József Attila 

Szabad-ötletek jegyzéke című pszichoanalitikus naplója, versei és tanulmányai alapján készült. […] Mint vallja, akkor válik igazán 

izgalmassá egy nagy személyiség megjelenítése a színpadon, ha az imázs mögött sikerül megtalálni az embert, mely ugyanúgy élt, 

https://liget.ro/lurko/a-tokeletes-gyermek-akivel-soha-nincs-baj
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/forrashiannyal-kuzd-romania-legregebbi-muzeuma-bezarja-ket-egyseget-a-szebeni-brukenthal
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/magyar-nemet-viszony-erdelyben-iohannis
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/04/03/onkentessegi-olimpiat-hirdet-a-bbte/
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/04/01/az-erdelyi-muzeum-egyesulet-munkaja-2025-evforduloi-jegyeben/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/mennie-kellett-a-kakasos-templombol-a-tulkoltekezo-lelkesznek


       

örült és szenvedett, ahogy mi mindannyian. Ettől nem csorbul a róla alkotott kép, inkább csak árnyaltabbá válik, és talán sokkal 

szerethetőbb, inspirálóbb számunkra egy olyan személyiség… Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Transtelex Dialóg: Roma gyerekek az erdélyi magyar oktatás perifériáján 

Április 8-án, a Nemzetközi Roma Napon Csíkszeredába visszük a Transtelex Dialógot, hogy nyíltan beszéljünk egy évtizedek óta 

megoldatlan ügyről: a magyar anyanyelvű roma gyerekek oktatási integrációjáról. Az óvodai nevelés már a kezdetekkor problémás: 

sok gyerek vagy rendszertelenül jár óvodába, vagy egyáltalán nem. A szegregált óvodai csoportok léte hivatalosan ugyan tilos, de 

gyakorlatként mégis jelen vannak, főként városi környezetben… Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Összeállította: Bóna László 

https://kronikaonline.ro/kultura/jozsef-attila-szabad-otletek-jegyzeke-cimu-naplojabol-keszul-egyeni-eloadas-sepsiszentgyorgyon
https://transtelex.ro/kozelet/2025/04/01/transtelex-dialog-roma-gyerekek-erdelyi-magyar-oktatas-periferia

